
på HUMmagasinets bagside stiller vi vores professorer en række 
spørgsmål inden for deres fag såvel som deres fritid. Det eneste 
spørgsmål, der er åbent, er det sidste, hvor professoren selv skal 
formulere et spørgsmål til en anden professor. Og så er stafetten 
givet videre. 

I sidste nummer stillede Thorsten Borring Olesen spørgsmålet: 
Er der noget nyt at sige om Fyrkat? Spørgsmålet gik til Else Roesdahl, 
der er professor i arkæologi.

1. hvordan begyndte din interesse for arkæologi?
Jeg havde fremragende historielærere i mellemskolen og gymnasiet, 
som inddrog arkæologi i undervisningen. Men det afgørende var 
nok, at jeg efter studentereksamen så de fantastiske stenalder-
hulemalerier i Lascaux og Font de Gaume i Sydfrankrig, samt 
fascinerende middelalderkirker og en helgenfest i Rocamadour. 
Det betog mig.

2. hvad er dit mest mærkværdige forskningsresultat?
Det var ’mærkværdigt’ at opdage en fællesnævner for Harald Blå-
tands prestige-bygværker: de var meget store og ressourcekrævende, 
innovative, men med elementer af gammel tradition, planlagt 
efter et strengt geometrisk system, og kortvarige. Der var hverken 
forgængere eller efterfølgere i dansk og nordisk arkitektur. Nu er 
det næsten et mantra – som igen bekræftes af de igangværende 
udgravninger i Jelling.

3. hvad laver du helst, når du har fri?
Læser krimier, eller snakker med venner og familie, eller rejser og 
ser nye steder.

4. hvad lavede du i sommerferien?
Jeg var rundt i Danmark og så forskelligt, besøgte familie og venner 
og havde selv besøg. I efteråret tager jeg revanche med Sibirien, hvor 
jeg aldrig har været.

5. hvis du ikke var blevet professor, hvor sad du så i dag? 
havde du en anden barndomsdrøm?
Det tror jeg ikke - jeg var interesseret i så meget. På et tidspunkt 

overvejede jeg at blive læge, men min mor, der selv var læge, fra-
rådede det. Hun mente, det var for hårdt for piger. 

6. hvad er det meste interessante ved arkæologi?
At der hele tiden dukker nye kilder og nye metoder frem – somme 
tider meget overraskende. Derfor må man hele tiden forholde sig til 
viden og teorier og til, hvordan det nye kan afføde nye tolkninger. 
Det er et fag i konstant bevægelse.

7. hvad er det bedste fund du har gjort ved en udgravning?
Det mest spektakulære udgravningsfund er nok fra bunden af 
Roskilde Fjord, hvor jeg ved Skuldelev-udgravningerne i 1962 
fandt den eneste fuldt bevarede skibsstævn fra vikingetiden, i hele 
verden! Det har jeg stor fornøjelse af at fortælle de studerende.

8. hvilket skjult talent gemmer du på?
Jeg har en ambition om at skrive noget i en helt anden genre end 
dem, jeg har dyrket som arkæolog, nemlig en rigtig kulørt romantisk 
knaldroman med de særlige elementer, som hører til dér. Jeg har 
også en ide til handlingen. Tiden vil så vise, om jeg har talentet.

9. thorsten borring olesens spørgsmål fra sidste nummer:  
er der noget nyt at sige om Fyrkat?
Med den enorme interesse for vikingetiden og mange nye fund 
udvikles der løbende nye forståelsesrammer – f.eks. om Fyrkats 
og søsterborgenes funktion i det politiske billede omkring år 980. 
Aktuelle trusler fra det tyske kejserrige må være en vigtig del af 
baggrunden for deres opførelse, og der må ligge offentlige forsvars-
pligter bag det konkrete byggeri. Relativt nyt er også tolkningen af 
en kvinde i en meget mærkelig grav på Fyrkat som en vølve – en 
kvindelig hedensk magiker. Og snart vil publikationen af den store 
Aggersborg tilføje nye brikker.

10. hvilket spørgsmål kunne du tænke dig at stille  
til en professor og til hvem?
Jeg vil gerne spørge Anne Wedell-Wedellsborg: Er Kina, med de 
mange forskellige folkeslag, stadig én stat om 20 år – eller vil det 
være brudt op ligesom det tidligere Sovjetunionen?
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